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گزارش خبری

سردار پیام داد 
همزمان با شایعات متنی از اسماعیل قاآنی 

به یک کنفرانس بین المللی منتشر شد

در روزهایی که حملات تروریستی اسرائیل برای از میان 
برداشــتن فرماندهان حزب الله لبنان اوج گرفته است، 
چند روزی اســت یک شــایعه درباره ســردار اسماعیل 
قاآنی، فرمانده ســپاه قدس در فضای مجازی دست به 
دست می شود؛ شایعه ای که محوریت آن بر این اساس 
اســت که او نیز یکی دیگــر از قربانیــان ترورهای اخیر 

اسرائیل است و در بیروت به شهادت رسیده است. 

فرمانده در رسانه ها  �
فرمانده ســپاه قدس از چهره هایی نیست که به اندازه 
ســایر فرماندهان سپاه در رسانه ها حضور داشته باشد، 
به عبارتی انتشار تصویر از این فرمانده عالی رتبه بیشتر 
در زمانی رخ می دهد که او در مراسمی حضور پیدا کرده 
باشــد. موضوعی که در زمان فرماندهی ســردار قاسم 
سلیمانی هم وجود داشت و به ندرت اتفاق می افتاد که 
تصویری جدید از او در رســانه  ها منتشر شود. بنابراین 
تصویر به روزشده جدیدی از فرمانده سپاه قدس منتشر 

شود، انتظاری عجیب به نظر می رسد.  

دو شایعه در چند روز  �
عصر ششم مهر بود که اسرائیل عملیات خود را برای ترور 
سیدحسن نصرالله در جنوب لبنان انجام داد. در ساعاتی 
که خبری رسمی درباره وضعیت دبیرکل حزب الله منتشر 
نشــده بود و همه چیز در ابهام قرار داشــت، یک خبر در 
برخی کانال ها دست به دست شد. خبری که متحوایش 
این بود که اسماعیل قاآنی هم در همان ساختمان حضور 
داشته است. ساعتی پس از انتشار این شایعه، خبرگزاری 
مهر خبری اختصاصی را منتشــر کرد و در آن نوشت که 
قاآنی در سلامت کامل است. دو روز پس از ترور سیدحسن 
نصرالله، تصویری از او  منتشر شد که برای تسلیت راهی 
دفتر حزب الله در تهران شــده بود. تصویری که شایعات 
پیرامون ترور او را منتفی کــرد. اما چند روز بعد، در ادامه 
عملیات های اسرائیل یک بار دیگر همان شایعه باز تولید 
شد. پنجشنبه هفته گذشته بود که رسانه های اسرائیلی 
مدعی شدند سیدهاشم صفی الدین، برجسته ترین فرد 
برای جانشینی نصرالله هدف ترور آن روز بوده و به احتمال 
زیاد کشته شــده است. پس از انتشــار این خبر، شایعه 
حضور قاآنی در آن جلسه منتشر شد و برخی رسانه های 
خارجی هم به آن پرداختند؛ شایعه ای که با توجه به عدم 
حضور او در نمازجمعه و همچنین مراسم اعطاء نشان فتح 

به سردار حاجی زاده، قوت بیشتری گرفت. 

تکذیب یک شایعه   �
درحالی که شایعات پیرامون ســلامت اسماعیل قاآنی 
ادامه داشــت، یکشــنبه عباس گلرو، عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس این شایعه را تکذیب کرد. او گفت: 
»شــایعات این روزها زیاد است و نباید به شایعات توجه 
کرد چون یکی از استراتژی های دشمن ایجاد ناامیدی 
در درون شبکه محور مقاومت و افکار عمومی پشتیبان 
اســت که این موارد در واقــع در جنگ فضای مجازی و 
رسانه ای بیشتر خودش را نشــان می دهد.« او در ادامه 
درخواستی را مطرح کرد: »الحمدالله ایشان در سلامت 
هستند، امیدواریم خود سپاه و دوستان عزیز بیانیه دهند 
و رفع نگرانی شــود.« اما روز گذشته، سرانجام یک مقام 
رسمی در سپاه به این شایعات واکنش نشان داد. ایرج 
مسجدی، معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه در 
همایش تجلیل از موکب داران و خادمان اربعین حسینی 
گفت: »بســیاری از ما می پرسند  که ســردار قاآنی چه 
شد؟ ایشان در صحت و سلامت است و مشغول فعالیت 
هستند.« در ادامه نیز واکنشی به مصاحبه گلرو صورت 
داد و گفــت: »برخی می گویند که بیانیــه بدهید. چرا 

بیانیه؟ نیازی نیست چنین اقدامی انجام شود.« 

پیام سردار  �
به فاصله چند ساعت پس از اینکه معاون هماهنگ کننده 
نیروی قدس سپاه خبر در سلامت بودن سردار اسماعیل 
قاآنی را منتشر کرد، یک خبر دیگر پیرامون او منتشر شد. 
در حالی که قرار بود اسماعیل قاآنی در هفتمین اجلاس 
بین المللی همبستگی با کودکان و نوجوانان فلسطینی 
حضور داشــته باشــد، مجری برنامه پشت تریبون رفت 
و خبر ســلامتی او را بــا بیان این جمله هــا اعلام کرد: 
»فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به 
همه شرکت کنندگان در این نشست سلام رسانده است و 
از اینکه به علت حضور در جلسه مهم دیگری نتوانسته در 
این نشست شرکت کند از شرکت کنندگان عذرخواهی 
کرده اســت.« خبری که پرونده شایعات پیرامون سردار 

اسماعیل قاآنی را بست. 

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

علی کریمی، دبیر انجمن علمی دانشگاه شریف در گفت وگو با هم میهن 
به فضای حاکم در این دانشــگاه پس از تغییر دولت و مدیریت دانشگاه 

پرداخته است که در ادامه می آید.

Ó  فضای سیاسی دانشگاه شــریف بعد از اتفاقات سال ۱۴۰۱ و با روی 
کار آمدن دولت جدید چه تغییراتی کرده است؟ 

ابتدا توضیحاتی مختصر درباره اتفاقاتی که در سه سال گذشته در دانشگاه شریف 
رخ داد خواهم گفت. در سه سال گذشته شرایط خیلی سختی را تجربه کردیم؛ 
از برخورد حراســت با دانشــجوها گرفته تا کمیته انضباطی و فضای فرهنگی و 

سیاسی دانشــگاه و همچنین وضعیت اساتید و شــرایط مالی دانشگاه، 
همه اینها با چالش های متعددی روبه رو شدند. از زمانی که شیوه نامه 

در ســال ۱۴۰۱ تصویب شد، شاهد بودیم حراست دانشگاه به تمام 
شئونات زندگی دانشجویان وارد می شد. از دوربین های پرترافیکی 

که در سطح دانشــگاه قرار دادند تا سرکشی در صفحات مجازی 
دانشــجویان و مواردی از این دست همه مورد بررسی های شدید 
قرار می گرفتند. اخیراً نیز شــاهد نصب دوربین های تشــخیص 

چهره در ســطح دانشــگاه بودیم. این سرکشــی ها و تجســس در 
صفحات شخصی دانشجویان برای پرونده سازی از معضلات جدی 

دانشجویان بوده است. با عوض شدن دولت و تغییر 
کردن شیوه نامه اتفاق امیدوارکننده ای رخ داده 

و امیدواریم بساط این قضیه نیز جمع شود، با 
توجه به اینکه  بندی درباره  عدم تجسس در 

شیوه نامه اضافه شده است.
Ó  شیوه نامه جدید در مهرماه اعلام 

شــده اســت. چه مــواردی در این 
شیوه نامه در دانشگاه شریف تغییر 

کرده است؟ 
یکــی از مــوارد، بند عدم تجســس بود که 

به شــیوه نامه اضافه شد؛ براســاس این بند 
اسناد و مدارکی که براثر تجسس در صفحات 

شخصی دانشجوها به دست آمده نمی تواند ملاک حکم کمیته انضباطی باشد. 
همچنین  بندی اضافه شده است که بساط گرفتن اعتراف اجباری از دانشجویان 
جمع شود. مورد دیگری که بهبود پیدا کرد تماس با والدین است؛ مبنی بر اینکه 
قبلًا اجازه داده می شد در صورت تشخیص با والدین دانشجو تماس گرفته شود 
و این مورد نیز حذف شده است. همچنین حدود شش تبصره مربوط به تخلفات 
فضای مجازی از شیوه نامه حذف شده است؛ مجازات هایی که به دلیل پوشش 

دانشجویان در نظر گرفته می شد نیز کاهش پیدا کرده است.
Ó  در مورد تعلیق و احکامی که برای دانشجویان و اساتید در نظر گرفته 

شده چه اتفاقی رخ داده است؟ 
فضای دانشــگاه شــریف در زمینه کمیته انضباطی به این شــکل بود که 
مواردی که برای دانشــجوها رخ می داد به کمیته انضباطی می رفتند 
و حکــم تعلیقی می گرفتند که خیلی از اوقات اجرایی نبوده اســت. 
الان نیز دانشگاه شریف با این معضل مواجه نیست و مسئله بازگشت 
دانشجوهای اخراجی که مطرح شــد، دانشگاه شریف، با دانشجوی 
اخراجی به دلیل مســائل سیاســی تا جایی که می دانیم مواجه نبود. 
معضل این بود که بســیاری از دانشجوها با حکم تعلیقی مواجه شدند 
و مشکلی برای ادامه تحصیل نداشتند اما برای فعالیت های دانشجویی و 

حضور در کانون ها و انجمن ها و تشکل ها مشکل داشتند.
Ó  در حال حاضر چه انتظاری برای بهبود شــرایط دانشــگاه و 

بازگشت به شرایط عادی و آزادانه تر دارید؟ 
بعد از اینکه در دانشگاه های سراسر کشور مشکلات 
حل شــد و دانشجوها به دانشگاه بازگشتند اولویت 
بعدی این اســت که مواردی کــه در پرونده ها ثبت 

شده لغو اثر شود.
Ó  در دانشگاه شــریف ظاهراً تجسس زیادی در 

امور دانشــجویان صــورت می گرفــت. در این 
مــدت که دولــت جدیــد روی کار آمــده و وزیر 
علوم نیز عوض شده، آیا تغییری در رویکردها 

مشاهده می کنید؟ 
در فضای مجازی بعــد از اتفاقی که برای بالگرد 

رئیس جمهور ســابق رخ داد، یکسری لیست از وزارت علوم رسید )زمانی بود که 
دولت جدید مســتقر نشــده بود و انتخابات هم برگزار نشــده بود( که حدود ۴۰ 
دانشــجو که توئیتی دراین باره زده بودند، به کمیته انضباطی فراخوانده شــده 
بودند و یکســری حکم تعلیقی گرفتند. هرچند که حکم ها نهایی نشــده بود و 
اعتراض کردند و برخی که تعلیق اجرایی بودند، تعلیقِ تعلیقی شدند. اما در مورد 
برخورد حراســت، اخیراً در مورد فعالیت فضای مجازی گزارشــی نرسیده است 
که دانشــجویی دچار مشکل شده باشد اما همچنان در گیت های ورودی بر سر 
پوشــش دانشجویان مشــکلاتی به وجود می آید و دانشجوها را به دلیل پوشش 
باز می گردانند و نمی توانند به دانشــگاه بیایند. موردی داشتیم که ابتدای مهر 
دانشــجویی قصد ورود به دانشگاه داشته و به دلیل پوشش از ورود او جلوگیری 
کردنــد و وقتی گفته کلاس دارد به او در جواب گفته اند حالا کلاس اول مهر که 

مهم نیست اما به صورت کلی در مورد فضای مجازی، فضا بهبود داشته است.
Ó  فضای بسته سیاسی و فشارهایی که به اساتید و دانشجوها وارد شد 

باعث شــد تا مهاجرت اساتید از دانشگاه ها در این مدت شدت بگیرد. 
در حال حاضر فضا در دانشگاه شریف چگونه است؟ 

اســاتید با مشــکلات زیادی از جمله مشــکلات مالی، علمــی و نادیده گرفتن  
خودشــان روبه رو هســتند و تعداد زیادی هم در این ســال ها به خارج از کشور 
مهاجرت کرده اند و این باعث شــده مهاجرت به کشوری با شرایط بهتر یکی از 
گزینه های اصلی اســاتید تبدیل شود؛ همانگونه که یکی از گزینه های محبوب 
دانشجوها بوده است. تعدادی از کسانی که مانده اند نیز با برخوردهای انضباطی 

روبه رو شدند.
دانشگاه شریف الان با مشکلات مالی و کمبود بودجه نیز روبه رو است؛ برای نمونه 
جهت تامین غذای دانشگاه و یا تامین امنیت فضای اطراف خوابگاه ها هزینه ای 
نمی شــود. شــاید حتی پول هم باشد اما برای مســائل امنیتی و گیت ورودی و 
کنترل دانشجوها هزینه می شود و از آنجایی که شفافیتی درباره بودجه شریف 
وجود ندارد، دقیقاً مشخص نیست که این پول ها کجا خرج می شود. الان مدت 
زیادی است که دانشجوها با مشکل زورگیرهای اطراف خوابگاه مواجه هستند و 
چند باری که پیگیری کردیم امنیت اطراف خوابگاه را تامین کنند، پاسخ این بوده 
است که برای به کارگیری نیروی بیشتر بودجه نداریم. مشکل دیگری که با آن در 
این مدت روبه رو شدیم تعاملات بین المللی است و افت همکاری بین المللی از 

علی کریمی دبیر انجمن علمی دانشگاه شریف:

درشیوهنامهجدیدبساطتجسسواعترافاجباریجمعمیشود

دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان مستقل 

دانشگاه های سراسر کشور

سیدمحمدحسین موسوی

ابتــدا دربــاره فضای ســال ۱۴۰۱ این نکتــه را عرض کنم که متاســفانه فضای 
گفت وگومحوری که باید همیشه در دانشگاه ها حاکم باشد، در خلل اتفاقاتی که 
در سال ۱۴۰۱ رقم خورد از بین رفت و دانشگاه این مؤلفه را از دست داد. گروهی 
می گفتند معترض هستیم اما از دیدگاه ما آشوبگر بودند و نمی توانیم اقدامات آنها 
را در قالب یک اعتراض نگاه کنیم چراکه اتفاقاتی را رقم زدند که کســی به عنوان 
معترض دســت به چنین اقداماتی نخواهد زد؛ فرد معترض شیشه نمی شکند، 
توهین نمی کند، ســنگ پرتاب نمی کند، اما متاسفانه شاهد این اتفاقات توسط 
این جریان در دانشــگاه ها بودیم. در زمانی هم که فضا به رادیکالیسم جهت پیدا 
کند، مبتنی بر عقلانیت، علم و استدلال حرفی زده نمی شود و اگر هم گفته شود 

کســی به آن گوش نمی دهد چراکه فضا به آشــوب و رادیکالیسم کشیده شده و 
فضای گفت وگو از بین رفته است. متاسفانه در دانشگاه های کشور در سال ۱۴۰۱ 
بعضاً شــاهد مســائلی بودیم و جریان و گروهی داشتند مدل شعبان بی مخ های 
ســال ۱332 را در دانشــگاه پیاده ســازی می کردند و این فضا هم به دانشگاه و 
هم به دانشــجو و هم به جامعه ضربه می زند. فضایی که باید حاکم باشــد فضای 
گفت وگو اســت و حاکم بودن این فضا در هر مسئله ای که موافق و مخالفان خود 
را دارد، مشکلی ایجاد نمی کند و ناظر بر مسائل می توان صحبت کرد و هر کسی 
که اســتدلال و منطق بهتری داشته باشــد می تواند نظر خود را خارج از فضای 
رادیکالیســم ارائه دهد. در نتیجه این نکته همواره باید در دانشگاه رعایت شود و 
عدم رعایت متاسفانه منجر به اتفاقاتی می شود که در سال ۱۴۰۱ شاهد آن بودیم. 
از ســوی دیگر در مورد ســختگیری و تعلیق هایی که بعضاً رخ داده و از آنها 
صحبت می شــود، اصل مهمی بر این موضوع حاکم اســت که باید مورد توجه 
قرار گیرد. اگر اســتاد یا دانشجویی اقدامی انجام داده و یا صحبتی کرده که در 
راستای تضعیف امنیت ملی کشور، از بین بردن استقلال کشور و یا همسو بودن 
با دشمن بوده، طبیعتاً باید با چنین فضا و اشخاصی برخورد قانونی انجام دهند. 
اما با توجه به مسائلی که اخیراً رخ داد و صحبت وزیر علوم و رئیس جمهور محترم 

که گفتند همه باید برگردند، چه اساتید و چه دانشجویان این نکته مهم را باید در 
نظر داشته باشیم که برخی از اساتید که از دانشگاه اخراج شدند، پرونده های آنها 
موجود است و آنها باید بررسی شود و اگر جرم یا تخلفی محرز شده طبیعتاً جای 
او در دانشگاه نیست. چراکه دانشگاه با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری و 
حضرت امام مبدأ تحولات است و قطعاً چنین استادی در دانشگاه جایی ندارد. یا 
دانشجویی که استقلال کشور را زیر سوال می برد و یا امنیت کشور را دچار اخلال 
می کند و مصداق اقدام علیه امنیت ملی انجام می دهد، در دانشگاه جایی ندارد. 
استاد یا دانشجو به صرف اینکه استاد دانشگاه و یا دانشجو باشد، مصونیتی 
نخواهد داشت. در قانون اساسی ذکر شده و اصل بر برائت است اما این اساتید 
و دانشجویانی که تعلیق و یا اخراج شدند که تعداد خیلی زیادی هم نیستند، اما 
بعضاً شــاهدیم که برخی از اساتید و دانشجویان تخلفاتی انجام دادند که محرز 
شده، پرونده ها بررسی شود و اگر غیر از این است و براساس قانون برخورد نشده، 
بازنگری شــود اما اســتادی که از نظر اخلاقی و اقدامات و صحبت هایی که در 
راستای تضعیف نظام بوده، در دانشگاه انجام داده طبیعتاً باید با او برخورد شود. 
در مورد دانشجو نیز همینطور و در غیر این صورت هرج و مرج در دانشگاه حاکم 

می شود و وضعیت دانشگاه قابل تحمل نمی شود. 
این نکته را نیز اضافه کنم، در مورد بحث رفت وآمد دولت ها نباید خیلی شاهد 
تغییرات اساسی و رویکردی در فضای دانشگاه باشیم، دانشگاه هدف و مسیری 
دارد که باید در راســتای تولیــد علم و جهت دهی به علم باشــد و نباید با تغییر 

دولت ها و رؤسا این سه هدف اصلی تغییر کند. 

مخالفبرخوردهای1401نیستیم

دانشگاه های ایران در پاییز سال ۱۴۰۱ یکی از رادیکال ترین فضاهای اعتراضی را تجربه کردند؛ ابتدا 
بازداشــت، سختگیری های بیش از حد حراستی و امنیتی و در ادامه تعلیق و اخراج استاد و دانشجو، 
بخش مهمی از تاریخِ اعتراضات دانشــجویی سال ۱۴۰۱ در ایران را شکل می دهد. نیروهای امنیتی 
یکبار دیگر به دانشــگاه وارد شدند تا خاطرات تیرماه ســال 78 را زنده کنند؛ هرچند که دانشگاه زیر 
بار این موضوع نرفت اما گفته دانشــجویان همان است که نیروهای امنیتی وارد دانشگاه ها شدند. در 
آن شرایط مسئولان برخی دانشگاه ها نیز به جای آنکه کنار دانشجویان بایستند، شنونده صدای آنها 

خبرنگار گروه سیاست
منصوره محمدی
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